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 لطفاً در مــورد تركیب مدیریتي 
صندوق و همچنین ربط و نسبت آن ها 

با آموزش وپرورش توضیح دهید؟ 
صندوق ذخیرة فرهنگیان یك صندوق 
تابع قانون تجارت خصوصی است و اعضاي 
آن فرهنگیان ســپرده گذار هستند. وزیر 
آموزش و پرورش به عنوان نمایندة جامعة 
فرهنگیان، ریاست هیئت امناي این صندوق 
را بر عهده دارد. معاون برنامه ریزی و توسعة 
منابع وزارت آمــوزش و پرورش نیز نایب 
رئیس است. در كل،  اعضاي هیئت امنا 9 
نفر هستند كه 3 نفر از آن ها با انتخاب اعضا 
به عضویت هیئت امنا درآمده اند و بقیه به 
انتخاب رئیس هیئت امنا تعیین می شوند. 
بــا در نظر گرفتن 2 نفــر از وزیران قبلی 
آموزش و پــرورش، در مجموع از جمع ۹ 
نفر، 7 نفر فرهنگی هستند. این افراد طبق 
قانون تجارت، نقش مجمع صندوق ذخیره 
را ایفا می کنند. البته این تركیب در هیئت 
مدیره كاملًا متفاوت است. اعضاي هیئت 
مدیره را متخصصــان اقتصادي، تجاري و 
بنگاه داری تشكیل مي دهند تا بتوانند براي 

اعضای مؤسسه ثروت خلق کنند.
هیئت امنا چگونــه بر عملكرد   
صندوق نظارت مي كند؟ آیا این نظارت 
از سوي فرهنگیان عضو هم امكان پذیر 

است؟
هیئت امنا به طور مســتمر بر عملکرد 
مؤسســه نظارت دارد و همة اطلاعات آن 
را در اختیــار و به آن ها دسترســي دارد. 
علاوه بر این، روال كار به این شــكل است 
كه هر ســال، با تشكیل چند جلسه و در 
نهایت برگزاری مجمع و استماع و بررسی 
گزارش بازرس قانونی و بررسی گزارش هاي 
مالی، عملکرد مؤسســه را بررسی و برابر 
مقررات و استانداردها سود سالانة صندوق 
را تصویــب مي كند. در كل مي توان گفت، 
هیئت امنا و وزیر محترم آموزش و پرورش، 
و همچنین بازرس قانوني، كه طبق قانون 
تجارت همــة شــرکت ها آن را دارند، بر 
عملكرد صندوق نظــارت مي كنند. علاوه 
بر این، به منظور افزایش مشاركت معلمان 
در امور صندوق و نظارت بیشتر فرهنگیان 
عضو بــه فعالیت هاي مؤسســه، به ابتکار 
وزیر وقــت آموزش و پرورش، جناب آقای 
بطحایی، انتخابات دو مرحله اي در سطح 
اســتان و كشور برگزار شد و از این طریق، 

 »صندوق ذخیرة فرهنگیان« در ســال 1373 با هدف ارتقاي معیشــتی و رفاه 
فرهنگیان و افزایش قدرت مالی دوران بازنشستگی، با استناد به تبصرة ۶3 برنامة دوم 
توسعة اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی جمهوری اسلامی ایران مطرح شد. طرح مذکور در 
وزارت آموزش و پرورش کامل شد و با تصویب مجلس شورای اسلامی، در سال 137۴ 

ثبت شد و شروع به کار کرد.
این مؤسسه سازمانی اقتصادی است که با حمایت فرهنگیان کشور و دولت، می کوشد 
با فعالیت های اقتصادی نظیر ادارة شرکت ها، سرمایه گذاری در سهام شرکت ها و صنایع 
بزرگ از جمله نفت، پتروشیمی و معادن و انجام امور خدماتی، به منافع اقتصادی و سطح 

رفاه فرهنگیان عضو بهبود بخشد.
منابع مالی مؤسسه به طور عمده از واریزی ماهیانة حداکثر معادل ۵ درصد حقوق و 
مزایای مستمر فرهنگیان عضو صندوق و کمک دولت كه معادل واریزی فرهنگیان است، 

تأمین می شود.
صندوق ذخیرة فرهنگیان با داشتن حدود 7۵0 هزار عضو و ضریب نفوذ ۸۵ درصدی بین 
معلمان، یکی از بزرگ ترین مجموعه های اقتصادی کشور محسوب می شود. قرار است این 
صندوق با جمع آوری سرمایه های اندک فرهنگیان و کمک مؤثر دولت ها، گره گشای مشکلات 
قشری باشد که همواره از نارسایی های معیشتی در رنج بوده  اند. این صندوق اگرچه به منظور 
تولید و افزایش سرمایه و ثروت براي تقویت توان مالی و معیشتی فرهنگیان عضو در زمان 
بازنشستگی فعالیت می کند، اما هم زمان مي كوشد تا حد امكان در حین خدمت نیز خدماتی 
به اعضا ارائه كند. صرف نظر از اینکه آیا کارنامة مدیران صندوق در گذشته قابل قبول بوده 
و به اهداف ذکر شده رسیده  است یا خیر، درصدد برآمدیم از وضعیت کنونی و همچنین 

فعالیت ها و عملکرد حال حاضر صندوق مطلع شویم.
به این منظور با فرهاد رنجبران، رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل هولدینگ تدبیرگران 

اطلس، گفت وگویی کردیم که در ادامه می خوانید.
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فرهنگیان عضو صندوق، سه نماینده براي 
عضویــت در هیئت امنا انتخاب كردند. از 
این تعداد دو نفر عضو هیئت امنا و یک نفر 
بازرس افتخاري هیئت امنا شدند كه بعدها 
و در زمان سرپرســتی آقــاي سیدجواد 
حسینی، آن بازرس هم به عضویت رسمی 
هیئت امنا درآمــد. به این ترتیب نقش و 
نظارت فرهنگیان در هیئت امنا قوی تر و 

پررنگ تر شد. 
در  ذخیره  نفوذ صندوق  ضریب   
بین فرهنگیان كشور چه میزان است؟ 
ضریب نفوذ صندوق ذخیرة فرهنگیان 
در بین فرهنگیان در سال هاي اخیر به 85 
درصد رسیده است. اگرچه این درصد به 
معنی عضویت اکثر معلمان در این مؤسسه 
است، اما هم زمان نشان می دهد جمعیتي 
در حدود 15 درصد از فرهنگیان، از مزایاي 
صندوق بی بهره مانده اند. از ســوي دیگر، 
با اینکه اعضا به میزان واریزي سهم خود 
از كمك دولت برخوردار می شــوند، اما با 
نگاهي به واریزي 1/2 درصدی بســیاری 
از اعضا به صندوق، مي تــوان پي برد که 
فرهنگیان از درصد عمده اي از كمك دولت 
که می تواند تا سقف پنج درصد حقوق و 
مزایای آن ها باشــد، محروم مانده اند. این 
موضــوع می تواند به دلیل عــدم آگاهي 
فرهنگیان باشــد. بنابرایــن، در تمام این 
سال ها، آنچه یك فرهنگي به طور واقعي 
مي توانست از این ظرفیت استفاده بیشتري 

كند، متأسفانه از دست رفته است. 
شما براي حل  این موضوع چه   

راهكارهایي اندیشیده اید؟
ما سعی کردیم از راه های گوناگون این 
موضوع را به اطلاع فرهنگیان برسانیم و تا 
حدودي هم موفق شدیم. امروز كه من در 
خدمت شما هستم، 218 هزار نفر از اعضا 
به افزایش ســهم  خود، بین 3 تا 5 درصد 
اقدام کرده اند. ســازمان حسابرسي كشور 
هر ســال میزان پول واریزی فرهنگیان را 
محاســبه و تأیید می كند. بر مبنای این 
محاسبه، صندوق می تواند سهم فرهنگیان 

را از دولت مطالبه كند.
 کسانی که می خواهند حق عضویت خود 
را افزایش دهند، می توانند به ادارة تعاون 
محل خدمت یا نمایندگان ما در استان ها 

مراجعه و فرم مربوطه را كامل کنند.
 آیا دولت سهم خود را به صندوق 

پرداخت کرده است؟
دولت تقریبا تا ســال 92 بدهی خود را 
پرداخت کرده است. اینکه می گویم تقریباً 
به این دلیل است که در برنامة پنجم توسعه 
این کمک قطع شده است . مؤسسه در این 
رابطه به دیوان عدالت اداری شکایت کرده 
و روند رسیدگی به این شکایت ادامه دارد. 
البته ما وضعیت دولت را درك مي كنیم. 
هرچند به دلیل وضعیت نامساعد نقدینگي، 
تحریم هاي ظالمانه و مسائل دیگر، پرداختي  
دولت به صندوق قــدری به تعویق افتاده 
اســت، ولي از راه هاي دیگري مثل تهاتر با 
كارخانجات، واگذاری ســهام مي توان این 
بدهي را وصول كرد. همكاران فرهنگي از 
ما مي پرســند با توجه به بدهي دولت به 
صندوق، چه ضمانتي وجود دارد كه بتوانید 
حق و حقوق ما را از دولت وصول كنید. ما 
با ســند و مدرك به آن ها نشان مي دهیم 
كه تا سال 92 سهم پرداختي دولت وصول 
و به حســاب اعضا واریز شده است و قطعاً 
در آینده نیز این کمــک پرداخت خواهد 
شــد. البته اگر دولت سهم خود را به موقع 
پرداخت كند، این سرمایه زودتر در چرخة 
ســودآوري قرار مي گیرد و سود بیشتري 

نصیب فرهنگیان خواهد شد. 
در حال حاضر  سرمایه صندوق   

چقدر است؟
بر اســاس صورت هاي مالي حسابرسي 
شده، سرمایة صندوق تا 29 اسفند 97 به 
این قرار اســت: فرهنگیان 2148 میلیارد 
تومــان پول به حســاب صنــدوق واریز 
كرده اند. در مقابــل، دولت 972 میلیارد 
تومان پرداخت كرده است. بر این اساس، 
دولــت بالاي هزار میلیــارد به ما بدهكار 
اســت و البته این بدهی را قبول دارد. به 
دنبال این هستیم كه طبق معمول خیلي 
از سال هاي گذشته، از طریق دریافت سهام 

شركت ها، بدهی دولت را وصول کنیم. 
بخواهد عضو  فرهنگي  اگر یك   
این صندوق شود، شما چه ضمانت هایي 
براي اصل و سود پول او می دهید؟ به 
بیان دیگر فرهنگیان چگونه می توانند 

به این صندوق اعتماد کنند؟ 
برخلاف بسیاری از صندوق هاي مشابه، 
بیســت و سه چهار ســال فعالیت مداوم 
صندوق، نشان دهندة اعتبار بالای مؤسسه 
است. مؤسســه بدون اســتثنا تمام این 

سال ها در وضعیت سوددهی بود و اولین 
پولی که به بازنشستگان پرداخت می شود، 
پول صندوق است. ما تمام پرداخت هایمان 

را طبق تعهد انجام دادیم. 
درست اســت، اما پولی که به   
دست بازنشســتگان می رسد، بعد از 
بیست واندی سال سرمایه گذاری، مبلغ 
قابل توجهی نیست؟ چرا سود صندوق 

این قدر اندك است؟
ببینید، یک فرهنگی که از سال اول عضو 
صندوق بوده تاکنون که حدود 24 سال از 
آن می گذرد، به طور میانگین 2.400.000 
تومان به صندوق پول پرداخت کرده است. 
توجه داشــته باشید که این مبلغ یک جا 
واریز نشده، بلکه طی این سال ها پرداخت 
شده است. اتفاقاً بیشتر هم الان معنا پیدا 
کرده و به این عدد تبدیل شــده اســت. 
دولت هم حدود 900 هزار تومان پرداخت 
کــرده کــه در کل حــدود 3.300.000 
تومان مي شــود. بدیهی اســت که با این 
فرهنگیان  توقعات  سرمایه گذاری،  مقدار 
را نمی توان برآورده کرد. ولی مؤسسه این 
حد ســرمایه  گذاری را به حدود 20 تا 26 
میلیون تومان تبدیل کرده که اعضا موقع 

خروج از مؤسسه دریافت می نمایند. 
در  میزان سود سالیانة صندوق   

حال حاضر چقدر است؟
من گزارش سود سه ســال اخیر را كه 
حسابرسی شــده و قابل انتشــار است، 
عرض مي كنم. ما در سال 96 حدود 280 
میلیــارد تومان و ســال 97 حدود 620 
میلیارد تومان سود توزیع کردیم. امسال 
هم برآوردمان 1200 میلیارد تومان سود 
است. اگر به گزارش سود سال ها فعالیت 
نگاه کنید، درصد ســود صندوق از سود 
بانکی بیشتر بوده است. امسال هم مطمئناً 
سود صندوق بالاتر خواهد بود. ضمن اینکه 
این ســود واقعاً نتیجة کسب و کار است. 
لازم اســت به این نکته هم اشاره کنم که 
تا سال گذشته، کل پرداختی ماهیانة یک 
فرهنگی به ما حدود 30 هزار تومان بوده و 
در حال حاضر حدود 50 هزار تومان است.
 به یقین، اگر اتفاقات ناخوشایندی 
كه در ســال هاي نه چنــدان دور در 
صندوق ذخیره پیــش آمد، نمی بود، 
سود بیشــتري نصیب اعضا مي شد. 

قبول دارید؟
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بله، تا حدودي این حرف را قبول دارم. 
سنوات قبل بانک ســرمایه، مثل خیلی 
از بانک های دیگــر، وام هایی داده بود كه 
نمی توانست پس بگیرد. البته نه رقمی که 
در رسانه ها عنوان شد، درست بود و نه آن 
وام ها از پول فرهنگیان بود. درست است 
كــه اگر بانک خوب کار کند، ما به عنوان 

سهامدار سود بیشتری می بریم.
صندوق حــدود 240 میلیــارد تومان 
از سهام بانک ســرمایه را داراست و تا به 
حال حدود 160 میلیارد تومان ســود از 
بانک سرمایه دریافت کرده است. با اینکه 
بانک سرمایه احیا شــده و افزون بر پنج 
هزار میلیارد از مطالباتش را، با پي گیري 
و حمایت دســتگاه قضایی کشــور، پس 
گرفته است و شرایط بسیار خوبی دارد، اما 
تعداد محدودي از شرکت های ما درگیرند 
و پي گیر مطالبــات خود از طریق مراجع 

قضایی هستند.
 با همه این مشکلات و هجمه ها، صندوق 
وضعیت بســیار خوبی دارد و مؤسسه با 
توجه به سرمایه گذاری های بسیارخوب و 
راه اندازی پروژه ها و بررسی روند جریانات 
مالی اعلام کرده است از امسال سالی هزار 

میلیارد تومان به سود اضافه خواهد شد. 
قدری دربارة سرمایه گذاری های   

جدید صندوق توضیح دهید؟
یکــی از ســرمایه گذاری های بســیار 
ارزشــمندی که در مدیریت جدید اتفاق 
افتــاد، خریــد 51 درصــد از هولدینگ 
)شرکت( »سپهر انرژی« از بانک صادرات 
است که شــامل چندین شرکت و پروژة 
بزرگ، بــه طور عمده در عســلویه و در 
زمینة پتروشیمی است. از این تعداد، سه 
شــرکت بزرگ بالای 80 درصد پیشرفت 
داشــتند. از زمان سرمایه گذاری، علاوه بر 
افزایش ارزش ذاتی بسیار زیاد، با راه اندازي 
پروژه هایي ســالی تقریبا 1000 میلیارد 

تومان سود ما را افزایش می دهند.
از ســرمایه گذاری های دیگر، راه اندازی 
یك شرکت هواپیمایی به نام شرکت ایروان 
)Air1( است که در شیراز به ثبت رسیده 
است و ان شاءالله به زودی خبرهای خوب 
در مورد پیشرفت كار به اطلاع فرهنگیان 

عزیز خواهد رسید.
در بخش نیروگاهی نیز »پروژه گچساران« 

طراحي، اجرا و راه اندازی شده است. 

همچنین، سرمایه گذاری ها و فعالیت های 
خوبی در بخش ساختمان در »هولدینگ 
ساختمانی معلم« داریم که باعث افزایش 
سودآوری مؤسسه شــده است. بحمدالله 
صندوق ذخیــرة فرهنگیان، به ســبب 
ســرمایه گذاری های عظیم و پرسود، در 
حال اوج گرفتن شدید است و چشم انداز 

آیندة آن بسیار عالی است. 
 در حال حاضر فرهنگیان در این 
صندوق سپرده  گذار محسوب مي شوند. 

آیا بهتر نیست سهام دار باشند؟
از بدو تأســیس صنــدوق، فرهنگیان 
به عنوان سپرده گذار معرفی شدند. به این 
دلیل که مؤسسه به طور کامل در بورس 
نیست. وارد بورس شدن ملزومات خودش 
را دارد که البته در این رابطه هم اقداماتی 
انجام شــده اســت. تیم مدیریتی جدید 
صندوق درصددند بسیاری از شرکت های 
بزرگ وابسته به صندوق را به شركت هاي 
بورسي تبدیل  كنند. بعضي نیز در شرف 
ورود به بورس هستند؛ از جمله بیمة معلم 
و پتروشــیمی. در واقع مؤسسه در حال 
افزایش ســهم بورسی شركت ها است. در 
صورت عملي شدن این كار، مي توان دربارة 
سهام دار شدن فرهنگیان نیز فکر کرد. البته 
این موضوع در حیطة کاری هیئت امناي 

محترم و شورای سیاست گذاری است.
صندوق یک شورای سیاست گذاری دارد 
كه شــامل تعدادي اقتصاددان برجسته 
و مطرح در زمینة ســرمایه گذاري است و 
یکــی از اعضای هیأت امناي صندوق هم 
ریاست آن را بر عهده دارد. این شورا اتاق 
فكر مؤسسه است و روي همین موضوعات 

و بحث ها کار می کند. 
ســود  حاضــر،  حــال  در   
بازنشستگي به  سرمایه گذاري بعد از 
این  آیا  مي شود.  پرداخت  فرهنگیان 
امكان وجود دارد كه فرهنگیان سود 
سرمایه گذاری خود را در حین خدمت 
نیــز دریافت كنند تا شــاید جبران 
بخش كوچكي از مشكلات معیشتي و 

اقتصادي آن ها شود؟ 
در اصل، صنــدوق ذخیرة فرهنگیان را 
مي توان نوعي مؤسسه مكمل بازنشستگي 
دانســت. در قوانین نیز هدف مؤسســه 
»کمک به تأمین مالی فرهنگیان، به عنوان 
اصلی ترین ارکان نظام آموزشی کشور پس 

از خروج از خدمت« عنوان شده است. در 
واقع این رسالت برای ما تعریف شده است 
و فرهنگیان عزیز از ایــن موضوع اطلاع 
دارند. طبق این قانون و اساس نامه صندوق 
وظیفة ما این است كه تا زمان بازنشستگی 
با پول سرمایه گذاران کار کنیم و آن را تا 

جایي كه امكان دارد افزایش دهیم. 
با همــه این ها، مي دانیــم كه پرداخت 
سود در حین خدمت یک مطالبه عمومی 
هست. به همین دلیل در سال هاي اخیر 
در اسناســنامه صندوق، وظیفه مؤسسه 
بازتعریف شد. به این شكل كه ارائة خدمات 
به اعضا در حین اشتغال نیز در دستور کار 
قرار گرفت. در پي همین تفكر، به شرکت 
»تدبیرگران اطلس« مأموریت سامان دهی 

شرکت های خدماتی داده شده است. 
 مهم ترین خدماتی که صندوق در 
حال حاضر به فرهنگیان ارائه می دهد 

چیست؟
برخی از خدمات عبارت اند از:

• »شرکت لیزینگ و رفاه فرهنگیان«، 
عــلاوه بر تأمین خودرو، بــه تأمین لوازم 
خانگی نیز به طور جدی وارد شده است و 
اخیراً نیز خرید خودروي نو یا دست دوم 
توســط اعضا و ایجاد تســهیلات لازم در 

این باره را در دست اجرا دارد. 
• »شــرکت بیمة معلم« كه نمایندگی 
حقوقی آن در مؤسسه، شرکت هاي امید 
آسایش و ســرمایة ایرانیان هستند و در 
عرضة کلیة خدمات بیمــه ای فعال اند و 
شرایط پرداخت اقساطی حق بیمه را برای 

فرهنگیان فراهم كرده اند. 
• »شــرکت فرایند نوین«که از طریق 
نیازهای اصلی اعضای صندوق،  شناخت 
می کوشــد بخشــی از آن ها را از طریق 
سامان دهی باشــگاه اعضا و اعطای کارت 

اعتباری تأمین کند.
• »شــرکت تأمین مسکن فرهنگیان« 
تا به حال حدود 5000 واحد را ســاخته 
و تحویل فرهنگیان داده اســت و حدود 
5000 واحد هم در دســت احداث دارد. 
مؤسسه در این بخش همسو با نظرات وزیر 
محترم آموزش و پرورش با ورود جدی تر به 
طرح تامین مسکن فرهنگیان فعالیت های 
خود را منطبق با سیاست مذکور گسترش 

داده و خواهد داد.
• »شرکت خدمات مسافرتی زاگرس« 
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در بخش گردشــگری تسهیلاتی را برای 
فرهنگیان فراهم آورده است. این تسهیلات 
شامل تهیة بلیت، هتل، ... و وام سفر بدون 

بهره است.
 آیا در ارائة خدمات نیاز اعضا را 
در نظر می گیرید و از آن ها نظرسنجی 

می کنید؟ 
برای احصاي نیازهای فرهنگیان و برای 
اینکه ارائة خدمات مــا مبنای مطالعاتی 
داشته باشد، چندی قبل پرسش نامه ای را 
که با همکاری 300 نفر از فرهنگیان از 9 
اســتان تهیه کرده بودیم، براي حدود 60 
هزار فرهنگی ارسال کردیم. 22 هزار نفر به 
این نظرخواهی پاسخ دادند. این نیازها در 
چند دسته و زیردسته طبقه بندی شد. بر 
پایة این پژوهش، عمدة نیازهای فرهنگیان 
در زمینة بهداشت و درمان، به  ویژه خدمات 
دندان پزشکی، مسکن، و ... جمع آوري شد، 
ولی ورود در همة این زمینه ها نه در توان 
مؤسسه است و نه به سود اعضا. بنابراین، 
پروژة ارائة یک کارت اعتباری شکل گرفت 
تا هم این نیازها برآورده شوند و هم اعضا 

نفع ببرند. 
 دربارة این کارت اعتباری توضیح 

بیشتری می دهید؟
»کیپ کارت« یــک کارت با بخش هاي 
نقدي و اعتباري اســت که اعضا آن را نزد 
خود دارند و در صورت نیاز می توانند از آن 
اســتفاده كنند. این کارت پس از اجرای 
آزمایشــی و رفع نواقص احتمالی به همه 
اعضا ارائه خواهد شد. در حال حاضر اجرای 
آزمایشی این کارت با تعداد محدودی در 
دســت اجرا می باشد. شــارژ نقدی آن بر 
مبنای 18 درصد ســود واقعی خواهد بود 
که در صورت استفاده و به نسبت پولی که 
از کارت خرج می شود، این سود محاسبه 
خواهد شد. بخش اعتباری کارت حداکثر 
بین 7 یا 8 درصد سود خواهد بود و قابل 
استفاده در شــبکة پذیرندگان می باشد. 
شبکة پذیرندگان به نحوی پیش بینی شده 
که بخشی از نیازهای احصا شده، با شرایط 
مطلوب تأمین مي شود و سود فروش آن 
هم به نفع اعضا و دارندگان کارت خواهد 

بود. 
ویژگی مهم  كیپ کارت این اســت که 
با پرداخت اقســاط توسط صاحب کارت، 
دوباره شــارژ خواهد شــد. این کارت در 

دست فرهنگیان است و می توانند همه جا 
از آن اســتفاده كنند. اعتبار آن هیچ وقت 

تمام نمی شود.
در حال حاضر، آموزش وپرورش   
بازنشستگي روبه رو است.  با سونامي 
احتمال دارد این افراد بخواهند پس از 
دریافت حق و حقوق خود از صندوق 

خارج شوند. توصیة شما چیست؟
مــن بــه شــدت توصیــه مي كنــم 
بازنشستگان از صندوق خارج نشوند، چون 
سرمایه گذاري  هاي بسیار پربازدهي انجام 
داده ایم كه اسنادش منتشر شده است. در 
حال حاضــر، صندوق در اوج فعالیت هاي 
کاری خود اســت و تلاش بر این است كه 
بازنشســتگان محترم، ضمن بهره مندی 
از ســود فعالیت های آتی این مؤسســه، 
دریافتی خود را به طور چشمگیري افزایش 
دهنــد و همچنین از خدمــات صندوق 

بهره مند شوند.
 شما به عنوان یک بنگاه اقتصادی 

چه صحبتی با فرهنگیان دارید؟
ما معتقدیم، هم افزایی بین فرهنگیان ما 
را رقابت ناپذیر می کند. مؤسسه شرکتي به 
نام »صنایع آموزشی و تجهیزات مدارس« 
دارد که ضمن تولید با كیفیت  ملزومات، 
در زمینــة تولید بســیاری از تجهیزات 
مورد نیاز مدرسه ها مرجع و مورد اعتماد 
سازمان استاندارد نیز هست. شاید تولیدات 
این شــرکت به لحاظ ظاهری با تولیدات 
بیرون تفاوت زیادی نداشــته باشــد، اما 
باکیفیت اســت و ضوابط استاندارد در آن 
لحاظ شــده اند. طبیعی اســت که تولید 
چنین محصولــی هزینه را بــالا می برد. 
ما صد و ده هزار مدرســه داریم که بعضاً 
تجهیــزات موردنیاز خود را از شــرکت 
مذکور نمی خرنــد. یا اگر همة فرهنگیان 
بیمه نامه شان را از شرکتی که سهام عمدة 
آن متعلق به خودشان است، تهیه کنند، 
تحول عظیمی در شرکت بیمه رخ خواهد 

داد و سود آن نیز به اعضا خواهد رسید. 
با توجــه به اینکــه 10 درصد   
مدرسه هاي کشور غیرانتفاعی هستند. 
معلمان این مدرسه ها، که شاید چند 
هزار نفر باشند، عضو صندوق نیستند. 
مدرسه هاي  برای  پیشــنهاد شــما 
افراد  این  اصلًا  چیست؟  غیرانتفاعی 
از  می توانند عضو صندوق شــوند و 

مزایای آن استفاده كنند؟ 
از نظر عضویت در صندوق، در اساس نامه 
پیش بینی شده است كه حتی در آینده، 
دانش آموزان و والدین آن ها هم می توانند 
عضو صندوق شــوند. البته راهکار اجرایی 
آن، مثــل اینکه حق عضویــت را به چه 
شکلی پرداخت کنند، باید بررسی شود. اگر 
معاونت مربوطه در وزارت آموزش وپرورش 
در خصوص نحوة پرداخت سهم  شراكت 
ماهانــه همکاری كنــد،  این تعــداد از 
فرهنگیان نیز می توانند به عضویت صندوق 
درآیند و از تمام خدمات آن بهره مند شوند. 
البته به استثنای سهم دولت برای اعضای 
صندوق که چنین امکانی فعلًا وجود ندارد؛ 

هرچند که قابل رایزنی و قابل حل است.
در حال حاضر، خدماتی مثل گردشگری 
و بیمــه به این افــراد قابل ارائه اســت. 
در  غیرانتفاعی،  همچنین، مدرســه هاي 
صورت خرید تجهیزات خود از شرکت  های 
وابستة صندوق ذخیره، می توانند از شرایط 

پرداخت اقساطی بهره مند شوند.
یکی از بدبینی هایی که معلمان   
نسبت به صندوق دارند، این است که 
عده ای با پول ما معلمان تاجرانه زندگی 
ساختمان  چرا  مثال،  برای  می کنند؟ 
و  است  گران قیمت  قدر  این  مؤسسه 
در خیابان های بالای شهر تهران قرار 

دارد؟
ســؤال بســیار خوبی کردیــد. تا چند 
سال پیش شــرکت های صندوق ذخیره 
در خیابان هــای مختلف تهران مثل ظفر 
و نفت پخش بودنــد. این پراکندگی هم 
مــا و هــم فرهنگیان را دچار مشــکل و 
سردرگمی می کرد. برای حل این مشکل، 
چند ساختمان را که شرکت های مختلف 
در آن ها مستقر بودند فروختیم و بعضی 
را هم اجاره دادیم و حدود 4 ســال پیش 
یک ساختمان )ساختمان فعلی در خیابان 
ولیعصر تهران( به قیمت مناسب خریداری 
کردیم که در مدت کوتاهی ارزش آن چند 
برابر افزایش یافت. با پول این ساختما ن ها، 
ســرمایة مولد صندوق بیشــتر شد، كه 
مســتندات آن نیز وجود دارد، همچنین 
مزیت دیگر ایــن کار این بود که با اینکه 
هر کدام از شرکت ها هویت مستقل دارند، 
اما مؤسســه می تواند عــلاوه بر تقویت و 
هم افزایی بین شرکت های تجمیع شده، 
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معرفی 
کتاب

تربیت دینی کودک
 آیت الله محی الدین حائری شیرازی 
از نادر متفکرانی اســت کــه با احاطه 
بر مبانی اندیشة اســلامی و مبتنی بر 
انسان شناسی اسلامی، در راه تولید علوم 
انســانی اســلامی گام های ارزشمندی 
برداشــته اســت. در این میان، کتاب 
»تربیت دینی کــودک« اولین جلد از 
مجموعــه درس های تربیتــی آیت الله 
حائری شیرازی اســت که با نگاهی نو، 
به محورهــای اصلی تربیت اســلامی 
می پــردازد. کتــاب حاضر بازنویســی 
گفتارهای ایشان در بیش از 70 جلسه 
»درس تربیت« با حضور دانشــجویان 
علوم تربیتی اســت که می تــوان آن را 
مقدمه ای بر تربیت اســلامی دانســت. 
»تربیــت دینی کودک« را دفتر نشــر 
معارف در 220 صفحه به چاپ رسانده 
اســت. این کتاب ضمن بیان بنیادهای 
تربیت اســلامی، دیدگاه هایی عملی در 
مسائل و آسیب های تربیتی را دربردارد 
کــه در دورانی مواجهه با انباشــتی از 
تألیفــات تربیتی اندیشــمندان غربی، 
شایستة تحسین است؛ بنابراین، هریک 
از عنوان هــا می توانــد راهنمایی برای 
پژوهش های نوین در حوزة تعلیم وتربیت 

باشد.
ضــرورت گفت وگو در این مســئله، 
چنانچه مؤلف در مقدمة اثر بیان داشته، 
آن است که تعلیم وتربیت پاسدار فرهنگ 
اسلامی و بستر تمام برنامه های جامعه 
است و در صورت درستی، زمینة اصلاح 
برنامه های تمدن اسلامی خواهد  سایر 
شــد؛ چرا که در جنــگ فرهنگی، اگر 
انجام  تعلیم وتربیت به صــورت صحیح 
نشــود، انســان ها به جای آنکه مغلوب 
یا اســیر شوند، تغییر سِمَت می دهند و 
عوض اینکه سرباز و افسر دوست باشند، 
سرباز و افسر دشمن می شوند. با اصلاح 
روش تعلیم وتربیت، علما و دانشمندانی 
ظهور خواهند کرد که عالم به واســطة 

آن ها اصلاح خواهد شد.
نویسنده اگرچه تحقیقات و تعلیمات 

غرب را در نهایت به نفع بشــر و موجب 
گشــایش زمینه های معرفت بشــری 
می داند، اما استفاده از محصولات اندیشة 
تمــدن غرب در علوم انســانی را عامل 
ایجاد مشــکلات می داند؛ زیرا تعریفی 
که اســلام از انســان ایده آل و هدف از 
خلقت آن ارائه می دهد، با تعریف آن ها 
از انسان متفاوت اســت. با این اوصاف، 
امکان بهره مندی از دستاوردهای اندیشة 
مدرن برای رســیدن به انســان ایده آل 
غیرممکن است. به همین دلیل، نقطة 
محوری در تمام مباحث کتاب، رویکرد 
انسان شناســی اسلامی و نظریة فطرت 
است که از آن به منزلة »زیربنا و شالودة 
تربیت« یاد شده است؛ چرا که در مسائل 
تربیتی، تنها اندیشه ای راهگشا خواهد 
بــود که منطبق بر حقیقت انســانی و 

براساس واقعیت باشد.
از جمله نــکات بدیع در آثار اســتاد 
حائری شــیرازی می توان بــه دقت در 
انتخاب واژه ها و اســتفاده از تمثیلات 
جذاب در تبیین مطلب اشاره کرد. بیان، 
در عین حال که از استحکام و عمق در 
معنا برخوردار اســت، با شیوایی و فارغ 
از پیچیدگــی، مخاطب را با خود همراه 
می سازد. قبل از ارائة پاسخ، ایجاد مسئله 
می کند و چراغ فکر خواننده را می افروزد. 
به طوری که خواننده با ملاک هایی آشنا 
می شود، که براساس آن ها می تواند پاسخ 
مســائل تربیتی موقعیت های گوناگون 

خود را بیابد.
ایــن کتــاب در شــش بخــش بــا 
عنوان های »جهان بینی تربیتی«، »دین 
و تعلیم وتربیــت«، »تربیــت بر مبنای 
»روش های  تربیت«،  »عوامل  فطرت«، 
سوءتربیتی« و »پرسش ها و پاسخ های 
تربیتی« تنظیم شــده اســت. از جمله 
مباحث قابل توجه در این اثر می توان به 
مباحث استاد دربارة اصلاح آرزو، نقش 
تربیتی کار، رابطــة طبیعت و فطرت، 
فلســفه و شیوه های تشــویق و تنبیه، 
نقش الگو در تربیت، و اهمیت استقلال 
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نظارت و مدیریت بیشتری روی آ ن ها اعمال نماید. 
از ســوی دیگــر کار مــا اقتصادی اســت و با 
شرکت های اقتصادی بزرگ ایرانی و خارجی کار 
می کنیم باید ظاهر و پرستیژ را حفظ کنیم. یک 
مؤسســه اقتصادی با 750 هزار عضو و این همه 
سرمایه و هزار میلیارد سود برندسازی خودش را 
می خواهد. این از ملزومات یک کار اقتصادی است. 
برخلاف تصور عموم مؤسسه سعی کرده است نه 
تنها سرمایه اعضا را آزاد كند و در چرخة اقتصادی 
بیندازد، بلکه هویت و برند صندوق را بالاتر برده و 

حفظ کرده است. 
بحث بعدی این است که برای یک سرمایه گذاری 
کلان و انتظــار هــزاران میلیارد تومان ســود 
نمی توان یــک مدیر معمولی را بــه کار گرفت. 
یک اشــتباه کوچک فنی و مدیریتی امکان دارد 
دارایی و ســرمایه صندوق را در پروژه اي مهم با 
مخاطره مواجه نماید. لذا مؤسسه ملزم به استفاده 
از نیروهاي توانمنــد و متخصص در بخش هاي 
مهم خود مانند پتروشیمي ها است و  هزینه هاي 
متعارف آن را نیز بایــد بپردازد. این مدیران هم 
می دانند که برای فرهنگیان کشور کار می کنند و 
این قدر تعهد دارند که حقوق شركت هاي مشابه 
داخلي را از مؤسســه طلب نكنند. ضمن این كه 
دستگاه هاي مختلف نظارتي این مورد را بررسي 

كرده اند. 
 برای فرهنگیان مهم است پولی که در 
اختیار شما می گذارند، صرفاً در کسب و کار 
و تولید ملی سرمایه گذاری شود. آیا در این 

خصوص می توانید آن ها را مطمئن كنید؟
ما ســود تضمیــن شــده نداریــم. در صنایع 
پتروشیمی، ساختمان سازی و همچنین در بورس 
فعالیت و سرمایه گذاری می کنیم. خرید و فروش 
ملک هم داریم. کسب و کارهای سالم و ارزشمند 
و منطبق با سیاست های نظام جمهوری اسلامی 
در دستور کار ماست. ما از بعضی از علمای شیعه 
و سنی در این زمینه فتوا گرفتیم. سود ما ماحصل 
کســب و کار ماســت. به علاوه، بــه دلیل هویت 
فرهنگی مان نمی توانیم در بعضی کســب و کارها 
وارد شــویم. مدیران به شدت معتقدند و در مورد 

مفید و مناسب بودن فعالیت  ها صیانت می  نمایند.
 مایة افتخار اســت کــه مــا وارد تولید برخی 
تجهیزاتی شدیم که در صنایع پتروشیمی کاربرد 
دارند و تا به حال در کشور ساخته نشده اند. در حال 
حاضر، کارخانه ماشین سازی اراک شروع به ساخت 
تجهیزات مورد نیاز پتروشیمی ها كرده  است که در 
راستای منافع ملی و مقابله با تحریم های ظالمانه و 

اشتغال زایی بیشتر می باشد. 


